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“Kuhu kadus minu elu? Ma
sündisin siia maailma ja ela-
sin nii, nagu ikka elatakse:
käisin koolis, läksin tööle ja
teenisin raha, läksin pensi-
onile. Nüüd surivoodil mõt-
len ma aga, kas ka tõeliselt
elasin... Keegi ei öelnud
mulle, et igaühe elurada on ja
peabki olema erinev. Alles
vanaduses saame targaks –
see on elu kurb tõde. Nii käi-
singi ma terve elu teiste radu
pidi: samad peatused, samad
ootused. Terve noorusaja
veetsin õppides. Oleks ma

vaid teadnud, et ka oma
unistuse, reisimise valimine
on okei. Oleks ma vaid tead-
nud, et see on ainult minu
otsus, milline minu elu ole-
ma peaks, mitte teiste. Mida
kõike ma oleksin teinud,
mida kõike näinud. Nii palju
oli ju elul pakkuda ja mina
jäin sellest ilma. Saaks ma
vaid need aastad tagasi!”

Mina ei taha, et sellised mõt-
ted ootaksid ka mind minu
elu lõpus. Ma tahan elada nii,
et surivoodil saan tunda ra-

hulolu ja lahkuda siit ilmast
teades, et võtsin elult kõik,
mis võimalik.

Kas lahendus on siis koolis,
hiljem tööl mitte käia? Kin-
dlasti mitte! Lahendus on
mõelda iseseisvalt ja väärtus-
tada oma aega, oma valikuid
üle kõige. Mõtle oma tulevi-
kule: mis on Sinu unistused?
Just need peavad kujundama
Sinu raja, sest Sinu elu võti
on Sinu taskus. Tuleb vaid
see üles leida.

HUGO KIIDAB

kõiki uusaastalubadustest
kinnipidajaid

MAURUS LAIDAB

roomiktaldadega
koolis käijaid
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KUIDAS SURRA TREFFNERIS?
MIIA ISABEL ANIPAI

Idee: Tallinna Reaalkooli ajaleht Reaali Poiss
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Kas ütleksite, et Teil
on kindel stiil?
Jah, väga selgelt, väga kindel
stiil. See kaasneb rolliga -
igapäevaselt ma niimoodi
riides ei käi nagu koolis.
Minu stiili nimetatakse vist
smart-casual. Ma kannan
koolis alati lipsu, triiksärki,
pintsakut, külmal ajal ka ves-
ti. Detailid vahetuvad aasta
jooksul, aga mingis vormis
on need alati olemas. Ma
arvan, et kui tuleksin kooli,
riides kuidagi teisiti, oleks
see võõrastav mitte ainult
kolleegidele vaid ka õpi-
lastele.

Kuidas te oma
stiilini jõudsite?
Kui ma noore õpetajana tööle
läksin, käisin ringi teksade ja
kampsunitega. Selles koolis,
kus töötasin, Tartu Kutseha-
riduskeskuses, praeguse ni-

mega Rakenduslikus Kol-
ledžis pidid õpilased käima
pintsaku ja lipsuga. Mina
algul ignoreerisin seda ja olin
selline rebel. Kui sain klassi-
juhatajaks, sai minu üles-
andeks nõuda, et õpilased
kannaksid lipsu ja pintsakut
ning seda ei saa nõuda ise
reegleid täielikult eirates.
Seega pidin ka ise lipsu kand-
ma hakkama ja mingil hetkel
avastasin, et mulle meeldib
see.

Mis on Teie lemmik koht
või bränd kust oma
riideid soetada?
Mul ei ole ühte kindlat koh-
ta. Garderoobis on mul palju
riideid, mis on teise ringi
kauplustest muretsetud, aga
neis käisin rohkem noore-
mana. Vanemana pole ma nii
väga teise ringi poodides käi-
nud, ilmselt teatava finant-

silise stabiilsuse tõttu. Prae-
gused riided on ostetud näi-
teks: pintsak kaltsukast (see
on kindlasti vanem, kui sina),
särk Hispaaniast, vest Tartu
Kaubamajast, püksid Lõuna-
keskusest ning lipsu kinkisid
kunagi õpilased. Ma pean
väga oluliseks, et meie riietu-
mise puhul oleks ökoloogili-
ne jalajälg võimalikult väike.
Pigem osta vähe ja kvali-
teetset.

Millist riideeset
kannaksite lõputult?
Oleneb keskkonnast: kodus
ma kindlasti lipsu ei kanna,
kuid kooli lipsuta ei lähe,
välja arvatud mõni üksik õh-
tune üritus. Üks ese, mida
ma väga armastan, aga koolis
ei kanna, on villased sokid.
Sokid koob mulle elukaasla-
ne, samuti on kõik minu
kindad, sallid ja vestid just
temalt pärit.

PANGE ENNAST EKSAMILE
MINNES ILUSTI RIIDESSE!
– AARE RISTIKIVI

Treffner on täis stiilseid, moodsaid ja värvilisi inimesi. Mind hakkas huvitama just meie
armsate õpetajate stiil: kust nad oma riideid soetavad ja mis on nende lemmikud pärlid
riidekapis. On õpetajaid, kes peavad oluliseks taaskasutust ja sellega kaasnevat suurt
valikut, ning neid, kes panustavad just uute, kallimate kvaliteetsete riiete ostmisele.
Intervjuude tegemine inspireeris ka mind ennast terasemalt jälgima, mis endale
igapäevaselt selga panen. Publik peab ju samuti hea välja nägema.

Aare Ristikivi; Ave Kütler (lk 6); Eha Paabo (lk 11); Indrek Pajur (lk 17); Ott Maidre (lk 21)



Mis on Teie kõige
huvitavam stiiliperiood?
Ülikooli ajal, 90-ndate algu-
ses. Kui ma praegu neid pilte
vaatan, siis ma mõtlen küll,
mis mul arus oli. 80-90ndate
riietus oli hästi värvikirev.
Mulle meeldisid näiteks
musta-rohelisega kottpük-
sid, kirju särk. Lisaks armas-
tasin veel lipsudele külge
pookida sõlgi. Olin selline
paras papagoi. Mingi hetk
kandsin ma terve suvi otsa
kartulikotist ürpi, kuhu oli
lõigatud peaauk ja käiseau-
gud.

Kas soovite midagi lisada?
Inimene peab kandma seda,
milles ta ennast hästi tun-
neb, see paistab ka välja. Ma
lugesin hiljaaegu uuringut,
mis väidab, et paremini riie-
tumine parandab ka inimese
sooritusvõimet. Kui tunned
end oma riietes hästi, suudad
ka paremini hakkama saada.
Teinekord, kui te eksamile
lähete, pange end tavalisest
paremini riidesse!

Milline trend ei
peaks tagasi tulema?
Iga stiili puhul on nii, et kui
inimene selle välja kannab,
siis on täiesti okei. Üks har-
jumatumaid on isiklikult
näiteks aga Mulleti soeng.
Väga harva juhtub, et see kel-

lelegi päriselt sobib. Ma saan
aru, et inetusel on ka oma es-
teetika ja võibolla valib ini-
mene teadlikult sellise väli-
muse, kuid loodan tõesti, et
ta ei arva siis, et näeb sellega
hea välja.

Mis on Teie lemmikvärv?
Viimane kord ma vastasin, et
punane. Mul on päris palju
punaseid lipse ja triibuga
särke.
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Teinekord, kui te
eksamile lähete,

pange end tavalsest
paremini riidesse!

Olin selline
paras papagoi.

Aare Ristikivi
(keskel)

Foto: Uku Mihkel KolkaAare Ristikivi ja Indrek Pajur



TAASKASUTUS JA KONTSA-
KINGAD – AVE KÜLTER
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Kaua Teil läheb hommikul
aega, et end valmis seada?
Põhimõtteliselt ei lähe üldse
aega. Kaks minutit võibolla,
sest hommikul eelistan ma
magada. Ma ärkan võima-
likult hilja, söön kiiresti ja
panen riidesse. Ma ei otsi
riideid kaua, vaid
vaatan tuju järgi,
mis selga panen.

Kas ütleksite, et Teil on
kindel stiil?
Ma ei ütleks, et mul on
kindel stiil. Kannan riideid
sisetunde järgi. Ma tean, et
mulle ei meeldi üksluisus.
Mapigemotsin seda, et vähe-
malt ühes riideesemes oleks
midagi teistsugust: vürts,
erisus või muud sellist.

Mis on Teie lemmik koht
või bränd, kust oma
riideid soetada?
Enamik mu riideid on taas-
kasutusest. Viimasel ajal
olen rohkem käinud näiteks
MOHITO poes ja Denim-
Dream’ist olen samuti üht-
teist leidnud. Tavaliselt ei ole
ma brändieelistaja, vaid käin
erinevates poodides ja kui
mulle miski meeldib, siis os-
tan selle. Kuna paljud mu
rõivad on taaskasutusest, siis
on minu riiete valik üsna
suur. Eelistan valida
erinevaid riideid, kui
ühtemoodi, kalli-
maid ja vähem asju.

Kui oluline on Teile,
milline Te välja näete?
Iga naise jaoks on oluline,
milline ta välja näeb. Ma ikka
vaatan ennast peeglist, kuid
arvan samas, et mugavus on
oluline. Kunagi üks õpilane
küsis, et kas mul ebamugav

pole kogu aeg kontsi
kanda. Mulle on väga
oluline, et jalanõud
oleksid mugavad ise-

gi siis, kui nad on kõrged.
Milline trend ei peaks
Hugo Treffneri Gümnaa-
siumisse tagasi tulema?
Praegune trend, mis mulle
endale üldse ei meeldi, on alt
laienevad püksid. Mulle
meeldivad pigem kehasse
õmmeldud püksid. Laiene-
vad püksid oleksid viimane
asi, mida ma selga paneksin,
kuigi siin koolis on neid
kandjaid vist palju. Ma loo-
dan, et keegi ei solvu. :)

Kas kontsadega
on siis mugav?
Esiteks ma olen harjunud ja
see lisab korrektsust. Kontsa-
del on ka praktiline väärtus,
tänu neile olen ma pikem ja
ulatun paremini tahvli üle-
misse äärde.

Millist riideesest või ak-
sessuaari kannaksite
Te lõputult?
Töö juures annavad kingad
kuidagi teise lisandi või
vürtsi juurde. Mingi konts
võiks olla, see annab pidu-
likkust. Vabal ajal käin ma
pigem tenniste ja tossudega.

Mis on teie kõige vanem
riideese või aksessuaar?
Ainuke asi mis tuli meelde,
on minu enda lõpuballi kleit,
millega ma käisin eelmisel
aastal siin ballil. Selle paari-
kümne aastaga poleks nagu
midagi muutunud. Muidu on
riided palju muutunud. Näi-
teks gümnaasiumiajal kand-
sin ma palju musta, mida ma
enam nii palju ei kanna.

Mis on Teie kõige
huvitavam stiiliperiood?
Gümnaasiumis oli mustade
riiete teema, see pidi vist
olema ka rohkem emotsio-
naalsusega seotud. Enne
seda tegelesin ma rohkem
räpptantsuga, seega kandisin
laiu dresse.

Hommikul
eelistan ma
magada.

Eelistan valida erinevaid
riideid, kui ühtemoodi,
kallimaid ja vähem asju.

...mis mulle üldse
ei meeldi, on alt
laienevad püksid.

Mingi konts võiks
olla, see annab
pidulikkust.
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Kas teadsid, et maailmas kõige
enam parodeeritud muusika-
video on “Gangam Style”?

Et treffneristidel ka kevadel
jõud ei raugeks, korraldame
UPT raames 31. märtsil kell
17.00-20.00 esmakordselt
Hugo Treffneri gümnaasiu-
mis Playback show! Nii
klassid kui ka õpetajad saa-
vad panna mängu oma tuli-
seimad puusanõksud ja loo-
vuse ning võtta mõõtu muu-
sikavideote parodeerimises!

Žürii koosseisus on üllatus-
külaline, kelle avalikustame
teile hiljem . Auhindade
kokkupanemisel oleme
mõelnud ka sellele, et grupp
saaks hiljem koos vingelt
aega veeta. Auhindu jagub li-
saks peavõidule veel mit-
metele erikategooriatele, nii
et on, mille eest välja astuda.

Lisaks klasside esindustele
on oodatud ka segagrupid,
vilistlased ja õpetajad :)

MIIA ISABEL ANIPAI, MAIA SERV

Pangem grupp kokku, asu-
gem harjutama ja kohtume
31. märtsil!

Lisainfo saamiseks
skänni QR-koodi:

HTG PLAYBACK SHOW 2023

Pangem grupp kokku ja kohtume 31. märtsil!

UUSAASTAKÜSITLUS
MIIA ISABEL ANIPAI

Selleks, et kaardistada praeguste treffneristide uusaastalubadusi ja suveplaane tuli aasta
alguses Miilangu toimetusel läbi viia väike tänavaküsitlus. Kokkuvõtvalt võin öelda, et
treffneristid ei mõtle palju ette oma uusaasta lubadusi, kuid suveks on paljudel plaanid
juba tehtud. Paistab, et treffneristid voolavad heameelega läbi aasta, kuid panevad paika
kindlad tugipunktid milleni surfata.

Mis on Sinu uusaastalubadused?

Arabella Antons, 11.c

Mis on Sinu suveplaanid?

Üllatada end loominguliselt mingi täiesti
uue ettevõtmisega, mis tuleb spontaanselt.

Joosta 18 km järjest, sest nii vanaks saan varsti.

Elada elu, mitte lasta elul end elada!

Mõista, etmind ei huvita tulevikus, mismumingi
perioodi hinne oli, ja seega ei tasuks neid ka hinge
võtta. Mõista väikest venda tema hädades ja mitte
kasvatada teda enda suguseks!

Lugeda, lugeda, lugeda - end ise tahta harida!
Ärgata varakult ja avastada vaateid udus.
Minna hilja magama ning kuulata öiseid hääli.
Ujuda vihmaga ja magada rohu peal tähistaeva all.
Minna purjetama!
Joosta end lastega mängides hingetuks.
Käia Järvi muusikafestivalil!
Kirjutada!!!!
UPT!!!

Ülejäänud vastused lehekülgedel 10 ja 23…
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Kirjelda end lühidalt –
kes oled ning mis sind huvitab?

Olen Anna Malena Kuris, käin 11.c klassis,
tulen Saaremaalt ja mu peamine hobi on
koorilaul, hetkel laulan HTG segakooris
Anima, kus olen ka juhatuse liige. Eelnevalt
olen lõpetanud Joosep Aaviku nimelise
Kuressaare Muusikakooli viiuli erialal. Üldse
olen väga musikaalne inimene ja just
klassikaline muusika on minu valdkond.
Olen ka Eesti Õpilasesinduste Liidu avaliku
poliitika valdkonna aktivist: mõjutame,
mudime ja suuname eesti õpilaste
hariduselu.

Mida kujutab endast Eesti
Õpilasesinduste Liidus olemine?

Praegu on meil käsil uue riikliku õppekava
hariduseelnõu, kus teeme ettepanekuid
muudatusteks. Mulle anti seitse ainekava,
mis tarvis läbi lugeda ja õpilaste vaatevinklist
arvamust avaldada ning seejärel edastatakse
minu arvamus HTM-ile (Haridus- ja Teadus-
ministeerium). Lisaks korraldame sisendi-
korjeüritusi ja kampaaniad, näiteks varsti
algav koolikottide kaalumise kampaania.

Oled ka Treffneri õpilaskogu president:
kuidas sellesse ametisse jõudsid?

See on huvitav lugu. Ma juba kümnendas
klassis tahtsin klassivanem olla, kuid mind
ei valitud, ja arvasin, et ma õpilaskogusse ei
saagi. Sel aastal oli sama lugu: mind ei
valitud klassivanemaks ega abivanemaks.

Kuid siis selgus, et õpilaskogust ei tahtnud
keegi presidendiks saada. Kui novembriks
polnud veel õpilaskogu president valitud,
ma uurisin, mida see töö endast kujutab.
Seejärel andsin teada, et võin presidendiks
hakata, kui mind tahetakse (mul on enese
kuhugi „surumisega“ põhikoolist üks halb
kogemus). Direktor ja kõik teised olid
pakkumise üle väga õnnelikud ja umbes nii
minu presidendiks hääletamine ümarlauas
juhtuda saigi.

Mis on Su peamised ülesanded
õpilaskogu presidendina?

Üks suur roll on näiteks hoolekogus, kus
esindan õpilaste arvamust. Samuti on minu
ülesandeks kõnede pidamine aktustel: seda
olen juba teinud näiteks kooli aastapäeval.
Õpilaskogu eesotsas olen seotud ka avatud
uste päeva korraldamisega ja lisaks üritan
olla vahendaja õpilaste ja kooli juhtkonna
vahel, et näiteks kõikvõimalikud mured
jõuaksid ikka ümarlauda arutamisele.

Kuidas õpilaste probleemid
sinuni jõuavad?

Tavaliselt kuulen ma peamistest mure-
kohtadest kooli peal ning enda klassikaas-
lastelt. Seejärel kirjutan klassivanematele,
mida nad võiksid oma klassiga jagada, et
õpilased saaksid oma arvamust avaldada.
Siis korraldame ainult õpilaskoguga (ilma
kooli juhtkonnata) koosoleku küsimuse aru-
tamiseks ja viimaks otsime ümarlauas, nüüd

MARTA NÄRIPÄ INTERVJUU
ANNA MALENA KURISEGA

Oma aktiivsusega silmapaistev üheteistkümnendik Anna Malena Kuris jagas Miilanguga
oma pöördelist lugu – kaotanud lootuse, et temast võiks saada Treffneri õpilaskogu liige,
pakkus saatus talle presidendi krooni. Kuidas selline pööre sai aset leida? Millises suunas
puhuvad need tuuled, mis kaasnevad uue jaomanäoliseõpilaskogu presidendiga?Milline
see Anna Malena üldse on? Vastusteta läppunud õhus on küsimusi rippunud juba mõnda
aega, kuid enam ei pea teadmatusest kukalt kratsima – tegime AnnaMalenaga intervjuu.
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juba koos juhtkonnaga, probleemile võima-
likke lahendusi. Peagi tuleb meil ümarlaud
näiteks kehalise kasvatuse kohta. Jätkuvalt
palun õpilastel antud teemal arvamust aval-
dada (kirjutage oma klassi-vanemale või otse
mulle, loomulikult on kõik anonüümne!)

Milline on Sinu ideaalne nägemus
õpilaskogust?

Ma tahan õpilaskogu tähtsust siin koolis
tõsta. Praegu tegelen koos abipresidendiga
õpilaskogu alusdokumendi muutmisega,
sest see on väga aegunud. Viimati uuendati
seda 8 aastat tagasi. Minu soov on, et
õpilaskogusse tuleksid need, kellel on moti-
vatsiooni ja potentsiaali sellega tegeleda.
Võib juhtuda, et osad inimesed tulevad
ümarlauda lihtsalt kohustusest ja ilma
olulise soovita enda ja enda klassi arvamust
kõigiga jagada Lisaks võiksime õpilastele
rohkem seletada, mida õpilaskogu teeb, sest
kümnendas klassis ei teadnud näiteks mina
õpilaskogust midagi.

Mida võtaksid ette juhul, kui Sinu
poole pöördutakse probleemiga,
mis Sulle korda ei lähe?

Sõltub sellest, kui laialdane see probleem on
ja keda see mõjutab. Ma arvan, et võtaksin
igat probleemi kuulda, kuid hindaksin prob-
leemi olulisust ning kui see teisi ei mõjuta,
üritaksin talle isiklikult abi pakkuda.

Kas onmidagi, mis treffneristide
elus nüüd muutuma hakkab?

See on hea küsimus. Ma üritan teha nii, et
õpilaskokku saaksid tulla need, kes on
valmis koolielu nimel tööd tegema. Ja
loodan, et suudan õpilaste seas tõsta arva-
muse avaldamise aktiivsust ning eraldada
teineteisest vähem olulised ja olulisemad
murekohad. Nii jõuaksid juhtkonnani läbi-
mõeldud murekohad, mitte lihtsalt n-ö
vingumised ilma lahendus-ettepanekuteta.

Õpilaskogu president Anna Malena Kuris
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Mida Sa arvad Treffneri kooli mainest?

See on keeruline teema, selline tundlik
teema ka. Mina isiklikult tulen Saaremaalt,
kus Treffnerist teatakse põhiliselt seda, et see
on kõige parem ja raskem keskkool Eestis ja
ärge sinna minge, kui te ei taha õppimisse
ära surra. Mu enda vanemad ütlesid ka, et
ära ikka mine! Ma arvan, et liiga palju on
selliseid kitsavaatelisi eelarvamusi. Seda
olen ka Tartus elades aru saanud, et
treffneristidest on jäänud linna peal mulje,
nagu oleksid nad sellised inimesed, kes
kiitlevad Treffneris käimisega, õpivad end
surnuks ja ei saa üldse magada. Arvan, et eri
gümnaasiumite maine rõhutamine on
õpilaste keskis mõttetuks võimuvõitluseks
muutunud: üritatakse leida, miks üks kool
on parem kui teine, kuid kõik koolid on ju
tegelikult millegi poolest head ja see on väga
tore, et meil on erinevaid koole – see lisab
mitmekesisust. Me võiksime pigem harmoo-
niliselt eksisteerida…

Kuidas saaksime Treffneri
mainet parandada?

Ma arvan, et Treffneri olemust võiks rohkem
meediasse tuua. Üks sammon näiteks hiljuti
loodud HTG Instagrami konto. Tulevased
kümnendikud saaksid nii rohkem näha ja
kuulda, milline meie kool on, sest mulle on
jäänud mulje, et hetkel Treffneri siseelu on
muu maailma eest peidus. Võibolla jääme
niimoodi ilma potentsiaalselt väga headest
õpilastest, kes lihtsalt meie koolist eriti
kuulnud pole. Me ei pea muutma oma kooli
motot või olemust, aga võime seda ju
rohkem avalikustada ja jagada ning nii
eelarvamusi ümber lükata.

Mida soovitad treffneristidele?

Vaadates hetkeolukorda Treffneris, panen
õpilastele südamele, et me peame olema
üksteise suhtes tolerantsemad ja tulema
sotsiaalmeediast pärismaailma tagasi. Olen
korduvalt märganud, kuidas inimese hinda-
mine põhineb sellel, milline ta on sotsiaal-
meedias, kuid tegelikkuses on inimesed
palju mitmekülgsemad ja värvikamad.

Tulgem sotsiaalmeediast
välja, vaadakem teine-

teisele päriselt silma ja
rääkigem rohkem näost näkku!

Mis on Sinu
uusaastalubadused?

Eva-Maria Raudsepp, 11.a

Mis on Sinu suveplaanid?

Ma lubasin endale, et ma ei luba sellel
aastal mitte midagi, ma ei sea endale
kõrgeid ootusi. Sedasi on aasta lõpus
pettumus iseenda suhtes väiksem.

Tahaks palju puhata, võibolla kuskil
reisimas käia. Ehk kandideerida kuskile
lahedasse kohta tööle. Mis on Sinu

uusaastalubadused?

Triinu Part, 10.c

Mis on Sinu suveplaanid?

Ma ei teinud uusaastalubadusi. Tehniliselt on
plaan keskenduda rohkem õppimisele ja
sõpradele. Praegu on fookus enam olnud suhtel.

Minna vanematega maale ja ujuda meres. Lisaks
minna skautidega koos Maailmajamboreele
Koreasse.

Mis on Sinu uus-
aastalubadused?

Uku-Mihkel Kolka, 11.b

Mis on Sinu
suveplaanid?

Endaga rahul olla. Teha midagi erilist.
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Kaua Teil hommikul
aega läheb, et end
valmis seada?
Olete silma paistnud oma
korras soenguga.
See on väga suhteline, aga ma
arvan, et 30-40 minutiga saan
hakkama. Juuste sättimine
ongi põhiline ajaröövija.

Kas ütleksite, et Teil
on kindel stiil?
Enda arvates ei ole mul min-
git stiili. Kui mingisugune
oma stiil siiski
on, siis on see
mugav, lihtne
ja klassikaline.

Mis on Teie lemmik bränd
või koht, kust oma
riideid soetate?
Teatud lemmikud on välja
kujunenud, nimelt kvaliteet-
seid tooteid tootvad firmad,
eelistatult USA ja Inglise
omad.

Mis on Teie kõige huvi-
tavam stiiliperiood?
Kunagi aastaid tagasi oli
trendikas minimood (see tu-
leb ka vist praegu tagasi). See
oli minu jaoks kõige arulage-
dam. Siis võis ikka senti-
meetri pealt välja lugeda, kas
kõlbab või ei kõlba ja kas
istumisega saan hakkama.
Miniga koos ka mantlid, mis
mahuvad praeguses mõistes
jaki alla.

Kui oluline on Teile,
milline Te välja näete?
Kuivõrd ma töötan noorte
inimestega, siis ikka on
tähtis. Ei taha olla sirgus-
sorgus olemisega kümnete ja
kümnete noorte inimeste
ees.

Millist riideeset või
aksessuaari kannaksite
Te lõputult?
Ma kindlasti ei loobuks ku-
nagi teksapükstest. Aksessu-

aarina ei loobuks
ma kunagi oma
prillidest, just
nende tekitatud

kindluse ja mugavuse pärast.

Mis on teie kõige vanem
riideese või aksessuaar?
Kõige vanem riideese on 20.
aasta taguse Treffneri klassi-
lõpukostüümi üks osa – topp,
mida kasutan praegugi.
Täiesti mahub selga - pole
raatsinud sellest loobuda.

Milline trend ei peaks Hugo
Treffneri Gümnaasiumisse
tagasi tulema?
Mulle väga ei meeldinud
minimalistlike nabapluuside
ja lotakate teksade aeg, kus
põlvini ulatus istumise koht.

Mis stiil Teile väga
meeldib õpilaste seljas?
Meie koolis on nii palju
erinevaid stiile, hoolimata
sellest, mis on üldine trend.
Mida värvikam on õpilas-
kond, seda huvitavam.

Mis on Teie lemmikvärv?
Seda oleks võinud pigem
õpilaste käest küsida. Läbi
aegade on ikkagi must.

Eha Paabo

Ma kindlasti ei
loobuks kunagi
teksapükstest.

Meie koolis on nii
palju erinevaid
stiile, hoolimata
sellest, mis on
üldine trend.

MINIMOOD JA TEKSAPÜKSID
– EHA PAABO MIIA ISABEL ANIPAI
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Alles siis olenma hästi õpetanud, kui õpilane saabminust paremaks.

— Saima Kaarna —

Mul ei ole soov teid puudutada, vaid teid aidata, aga vahel tahan katsuda kah!

— Uve Saar —

Poisid, ärge olge tõprad!

Kui teete, siis vastutate!

— Raimond Lepiste —

Kui teid karantiini pandi,

hakkasite teMinecraft’i

mängima. Kui Newton

katku ajal karantiinis oli,

mõtles ta integraali välja.

— Agnes Vask —

Kui teid polnud vanematel plaaniski,

mina juba õpetasin.

— Saima Kaarna —

Halb ei ole, aga hea kõlab natuke teistmoodi.

— Eve Paap —

Me vahest piiksumegi.

Mina ka piiksun.

— ÜlleHüva —

Poisid, ärge olge tõprad!

Kui teete, siis vastutate!

— Raimond Lepiste —

Me vahest piiksumegi.

Mina ka piiksun.

— ÜlleHüva —

Kui kuuled õpetajate uusi häid ütlemisi, siis palun jaga neid ka @miilang instagramis.
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Ärge nüüd kiirustage,

meil pole tund veel lõppenud.

Me ei ole ‘94. aasta Estonias,

kus kõigil hakkas korraga kiire.

Meil on aega. Isegi Põhja-Tallinn

teab, et meil on aega.

— Indrek Pajur —

Mu isa helistab juba teist korda,

äkki onmidagi tähtsat?

Ärge seda nüüd konspekti kirjutage!

— Raimond Lepiste —

USA võib ühel hetkel avastada,

et kosmos on hiinlasi täis, kes kuu

tagumisel küljel riisi kasvatavad.

— Indrek Pajur —

Autoga on lihtsam sõita,

kui sellel on rattad all.

— Agnes Vask —

Arvuti on ilusti ennast nüüd käima tõmmanud...

— Raimond Lepiste —

Siin ülesandes on sul mingisugune keha, mis tekitab raskuskiirendust,

nagumõni planeet või kuu või su ema.

— Agnes Vask —

Seal akna all pole väga hea koht – Aime Punga tuleb ja koputab vahepeal.

— Age Salo —
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Kerli Orav-Puurand
ja Virsik

Mis lemmikloomTeil on?
Mul on PembrokeWelsh
Corgi tõugu koer Virsik.

Miks just see nimi?
Tegelikult me oleksime taht-
nud nimeks panna Dobby,
sest tal on suured kõrvad, aga
siis me mõtlesime, et see ei
ole tüdruku nimi. Jääajas on
samuti tegelane Virsik ja see
nimi sobis hästi.

Kust Te oma koera saite ja
miks valisite just tema?
Ta tuli meile Valgevenest.
Virsik tuli meile koju, sest
kolm aastat tagasi ütlesid mu
praeguseks 17- ja 21-aastased
lapsed, et neil pole olnud
õiget lapsepõlve, kui neil pole
olnud koera.

Mille järgi tunneksite
oma looma saja sama-
suguse seast ära?
Toidumotiveeritus on neil vist
tõuomane. Tal on erakordselt
ilus ja kohev saba. Ma arvan,
et see eristab teda.

Mis on tema lemmiktoit?
Kõik, mis hamba all ei karju.

Kui Teie loomoleks
inimene, siis milline
ta oleks?
Ta oleks isepäine, päris hea
manipulaator, väga ilus ning
teaks oma väärtust.

Kui saaksite midagi oma
loomale öelda, siis mida?
Aga kui saaksite midagi
küsida?
Ma ütleksin järgmiselt: „Kulla
loom, liiguta ennast palun
vahest!”. Ma küsiksin, mis
värk nende sokkidega on.

Mis on kõige huvitavam
vidin, mille Te olete oma
looma jaoks ostnud?
Me ostsime talle jõuludeks
suure krokodilli. Meie loom
on küll väike, aga närib kõik
ära. Vot see krokodill oli
ainus, millest tal jõud üle ei
käinud. Siis tuli talle külla üks
suurem koer, kes aitas tal selle
krokodilli ära närida.

Kas onmidagi, mis on
Teie elus muutunud
just looma pärast?

Nüüd on kodus veel keegi,
kelle eest tuleb hoolitseda.
Inimloomadest pereliikmed
saavad valdavalt endaga hak-
kama, aga koer ei saa. Samuti
pole meil enam uksekella
vajagi, sest niipea, kui keegi
katsub välisust, hakkab Virsik
ringi jooksma ja kutsuma, et
uks lahti tehtaks.

Mõni naljakas lugu, mis
loomaga on juhtunud?
Kui Virsik näeb mind ja mu
tütart koos talle lähenemas,
siis jookseb ta otsemaid laua
alla. Ta juba aimab, et meil
kahel koos ei saa olla head
plaanid, näiteks küünte lõi-
kamine, nii et igaks juhuks lä-
heb ta alati laua alla. Kui õh-
tul televiisorit vaatame, siis
tuleb koer keset tuba ja viskab
teleka ette maha justkui öel-
des: „Vaadake hoopis mind!”.

IRIS TÕNISMAA

Koer Virsik
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Sandra Sagar ja
Archie, Sofi, Novella

ning Ruby

Mis lemmikloomTeil on?
Mul on kaks kääbuspinšerit
Novella ja Cherry Candy,
dobermann Archie ja kass
Sofi. Üks kääbuspinšer on
alles pisike kutsikas ja on
nüüdseks elanud meiega alles
kaks kuud. Kass elab millegi-
pärast poole kohaga naabri-
mehe juures - saab süüa nii
minu kui ka naabrimehe
juures.

Miks just need nimed?
Novella tuli seepärast, et tõu-
koertele tuleb nimi panna
kenneli järgi ja tema kenneli
pesakond oli jõudnud N tähe
juurde. Archiele pandi nimi
juba varjupaigas ja me otsus-
tasime seda mitte muuta, sest
ta oli sellega harjunud. Noo-
rema kääbuspinšeri nimi on
ametlikult Cherry Candy, aga
me kutsume teda Ruby’ks.
Sofi saime me koos majaga
kaasa, sest eelmine omanik
kolis korterisse ja ei tahtnud
kassi sinna kaasa võtta. Nimi
on eelmise omaniku valitud.

Miks Te valisite just
need loomad?
Novella tuli elukaaslasega
kaasa. Archie võtsime selle-
pärast, et tahtsime elukaasla-
sega pakkuda kodu varju-
paiga loomale ja juhuslikult
oli varjupaigas üks dober-
mann. Mul oli siis juba
Novella ja läksime varjupaika
vaatama, kuidas nad oma-
vahel klapivad - täitsa klappi-
sid, seega võtsime Archie en-
dale.

Kääbuspinšeri kutsikaga oli
nii, et ma polnud kunagi nii
väikest koera näinud ja taht-
sin vaatama minna. Lõppes
see aga sellega, et üks neist
tuli meile nüüd koju.

Mille järgi tunneksite oma
loomad saja samasuguse
seast ära?
Novella tunneksin kindlasti
ära iseloomu järgi - ta on
tõeline bravuuritar. Archie
tunneks ilmselt esimesena
ära minu. Teda eristab teistest
see, et tal on hästi ilusad näo-
jooned. Sofi puhul ma lihtsalt
tunneks, ei teagi kuidas. Meil
on küla vahel paar samasu-
gust kassi veel, aga ma alati
saan aru, milline on minu
Sofi. Ruby tunneksin ära tema
rõõmsameelsuse järgi.

Mis on nende lemmiktoit?
Novella on täitmatu isuga ja
sööb kõike. Archie on valiv ja
talle sobib ainult kana, üks-
kõik, mis olekus. Kõigi loo-
made ühine lemmik on vist
ikkagi konservtoit.

Kääbuspinšerid Novella ▲
ja Cherry Candy ▼

Dobermann Archie

Kass Sofi



16 MIILANG

ÕPETAJA
Kui Teie loomoleks
inimene, siis milline
ta oleks?
Novella oleks ehtne Karen.
Archie oleks liiga kiindunud
poissõber - ta on väga clingy.
Sofi oleks rahulik, chill tädi.

Kui Te saaksite midagi
oma loomale öelda,
siis mida? Aga kui
saaksite midagi küsida?
Ma ütleksin neile kõigile, et
ma armastan neid väga palju
ja seda, et nad on kõik minu
pereliikmed. Archie käest ma
tahaks teada, mis elu ta enne
elas, kui ta meie juurde tuli.
Novella käest tahaks ma tea-
da, miks ta selline Karen peab
olema, mis oli see kogemus,
mis muutis ta nii keeruliseks.
See küsimus võiks kõlada:
„Kui suur on sinu hing?”. Sofi
käest tahaksin ma teada, miks
ta meie juurest ära kolis.

Mis on kõige huvitavam
vidin, mis Te looma jaoks
ostnud olete?
Mul on kodus tohutult palju
erineva röhitsusastmega sea-
kujulisi mänguasju. Üldiselt
kutsun pigem mina elukaas-
last korrale, et tema looma-
dele nii palju asju ei ostaks.

Kas onmidagi, mis on
Teie elus muutunud
just looma pärast?
Peab läbi mõtlema oma käi-
mised. Ei saa lihtsalt otsus-
tada nädalavahetuseks reisile
minna.

Kas Te tahaksite
midagi lisada?
Loomadega on keeruline ja
nad on suur vastutus: sama
suur vastutus nagu laps.
Loom ei ole emotsioonipõhi-
ne otsus ning peab olema lä-
bimõeldud. Samas, elu ilma
loomata on tühi. Loom võib
pakkuda sulle piiritut armas-
tust.

Aare Ristikivi
ja Joosu

Mis lemmikloomTeil on?
Mul on Maine Cooni tõugu
kass. Ta on umbes kaks korda
suurem kui tavalised kassid.

Mis tema nimi on
ja miks just see nimi?
Ametlik nimi on pikk ja lo-
hisev, mida keegi ei kasuta -

Purrfectness
Chocolate Eclaire.

Igapäevaselt kutsume me
teda aga Joosuks. Nimi tuli
sellest, etmauurin vahel vanu
kirjatükke ja leidsin sealt
nime Juhkam ning see tundus
mulle vahva nimi. Kass Juhka-
mi nägu ei olnud, aga Juhka-
mist tuli Joosu.

Kust Te kassi saite?
Ostsime ta Tallinnast. See ini-
mene, kellelt me ta ostsime,
on pärit Lõuna-Aafrika Vaba-
riigist. Samuti on Joosu esi-
vanemad sealt pärit.

Miks Te just tema valisite?
Suuresti oli see minu elu-
kaaslase valik. Talle jäi see
suure kassi pilt silma ja kuna
meil olid hiljuti eelmised kas-

sid ära surnud, siis tahtsime
kedagi täiesti teistsugust. Ot-
sustasime, et see tõug sobiks
hästi.

Mille järgi tunneksite
oma kassi saja sama-
suguse seast ära?
Ta on meiega olnud alates
septembrist, seega ma ei tea
kindlalt, kas ma tunneksin ta
ära. Pigem ma arvan, et tema
tunneks minu ära. Võrreldes
meie eelmiste kassidega on ta
uudishimulikum, mänguhi-
mulisem ja natuke memme-
kas - ta ei taha üksi kuskile
ruumi jääda.

Mis tema lemmiktoit on?
Ostame talle toortoitu. Talle
meeldivad lihapallid.

Kui Teie kass oleks ini-
mene, siis milline ta oleks?
Ta oleks kolakas spordipoiss,
natuke nurgelise kehaga, koh-
makas, hea isuga, natuke ära
hellitatud, lapsik ning kind-
lasti mänguhimuline.

Kass Joosu
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Kui Te saaksite talle
midagi öelda ja temalt
midagi küsida, siis mida?
Ju ma ikka ütleks, et ta on
meie pereliige ja me armas-
tame teda ning me ei jäta
teda üksi, vaid tuleme alati
tagasi. Ma küsiksin, kuidas
me saaksime talle selgeks
teha, et laua peal ei käida.

Mis on kõige huvitavam
vidin, mis Te olete tema
jaoks ostnud?
Me küll ei ostnud neid talle
mänguks, aga tema tundub
nii arvavat - kuivatatud ka-
nasüdamed. Ta mängib nen-
dega ja me leiame neid iga-
sugu kohtadest. Ma pole veel
näinud, et ta ühe ära sööks.

Kas onmidagi, mis on
Teie elus muutunud
just looma pärast?
Jätsime ühe välisreisi ära, sest
me ei tahtnud teda üksi jätta,
kuna ta on veel liiga noor.

TULEVANE ERMI MUSEAAL JA
MADALA VÄRVLIGA PÜKSID
– INDREK PAJUR
Mis on Teie lemmik koht,
kust oma riideid soetada?
Ma ostan riideid üsna harva,
seega pole kindlamat kohta
välja kujunenud. Kui mõelda
Eesti peale, siis kõige rohkem
olen ma riideid ostnud
Kaubamaja meesteosakon-
nast: seal on ainsana sobivas
suuruses asju.

Mis on Teie kõige vanem
riideese või aksessuaar?
Mis peab kindlasti Teie ka-
pis olemas olema?
Ma ostan uusi asju väga
harva, pigem kasutan seda,
mis mul olemas on nii kaua,
kuni see ära laguneb. Kui
rääkida tõelistest veterani-
dest, mis mul riidekapis on,
siis on mul endiselt olemas
2004. aasta 1. septembril
ostetud T-särk. See on beeži
tooni ja sinna on peale kirju-
tatud „eesti“ ning kujutatud
Eesti vapp. Sellel on väga tu-

gevad kulumisjäljed ja
augud sees (seoses
sellega, et mu sõbra
koer mind ründas).
Mida rohkem ta ku-
lub, seda armasamaks
ta mulle saab. Ma ei
kujuta end ette seda
kunagi ära viskamas,
vaid pigem raamin ta
seina peale ja näitan
kõigile:

„Näete, särk mida
võib 20 aastat

kanda.“
See särk on plaanis kunagi
saata ka ERM-i museaaliks.

Kui oluline on Teile,
milline Te välja näete?
Selles mõttes on oluline, et
ma üritan mitte ringi liikuda
mustade, määrdunud või
lõhkiste riietega. Minu jaoks
ei ole nii oluline, kas nad on
mingi peenema brändi asjad.

Kindlasti ei panusta ma oma
välimusse sama palju kui
Cristiano Ronaldo, kelle
poole mängu pealt juuksurid
üle käivad, et tema välimus
oleks ka teisel poolajal või-
malikult särav.
Kuidas jõudsite oma
lipsudeni?
Mul on kolm lipsu, mida
peamiselt kannan, nendest
kaks on pärit Londonist ja
kolmas minu õpilastelt eel-
mises koolis. Õpilaste kingi-

▲ Tulevane ERM-i museaal▲ Tulevane ERM-i museaal

MIIA ISABEL ANIPAI
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tud lipse on mul päris palju.
Ma olen hästi varustatud. Ise
olen olnud tagasihoidlik nen-
de kõigi rakendamises, aga
head materjali on küllalt.

Milline trend ei peaks
tagasi tulema?
Mulle isiklikult meeldiks
kõige rohkem, et koolis oleks
koolivorm, mida me kõik
austuse ja väärikusega kan-
naksime. Siis kaoks ära ka kü-
simusmoeröögatustest ja sel-
lest, kuidas need koolikesk-
konda sobituvad. Kui ini-
mene sooviks midagi demon-
streerida, saaks ta teha seda
väljaspool kooli, kus ta üht-
lasi ka koolis toimuvat ei mõ-
jutaks. Näiteks ei tõmbaks
niigi nappi tähelepanures-
surssi enda peale. Inimesed
peaksid selle asemel mõtle-

ma õppeainele. Miks kanda
üldse riideid, mis ei ole riided
Hästi madalad püksid, mida
inimesed kanda armastasid,
olid teema sellel ajal, kui
mina koolis käisin. Ma ei tea,
miks need klassiõdedele nii
vägameeldisid. Sellest tegi ka
tolleaegne Miilang artikli.
See oli lausa esikaane lugu,
koos väga konkreetse pildiga
teema avamiseks (2006 veebr.).

Mis on Teie kõige
huvitavam stiiliperiood?
Too sama aeg, kui ma ise siin
koolis kunagi õpilasena olin.
Siis mul olid üpris pikad
juuksed, lehvisin siin ringi,

nagu mu klassiõde mulle ise-
loomustuseks ütles: „Indrek
jääb meelde selle poolest, et
tal on pikemad juuksed, kui
enamikul klassi tüdrukutel.”

Millist riideeset või
aksessuaari Te
kannaksite lõputult?
Mulle meeldib väga kanda T-
särke, eriti kui need on mus-
tad ja mõne bändi pildi või
kirjaga. Nendega pole ma
küll viimastel aastatel enam
kooli tulnud. Muul ajal tuleb
taolisi asju ikka ette.

?

Miks kanda üldse
riideid, mis ei
ole riided?

Mulle meeldib väga
kanda T-särke,

eriti kui need on
mustad ja mõne
bändi pildi või

kirjaga.
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Foto: Uku Mihkel KolkaIndrek Pajur ja Aare Ristikivi

https://www.htg.tartu.ee/miilang/wp-content/uploads/2012/02/2006021.pdf
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Kõiki ootab ees suur otsus
12. klassi lõpus. Kelleks me
saada tahame? Kuhu me
elus edasi suundume? Tegu
on üsnagi keerulise vali-
kuga, ilma kogemuseta on
seda raske otsustada. Õn-
neks on õpilastele korral-
datud päev, mil saab roh-
kem tutvuda huvipakkuva
ametiga. Töövarjupäev toi-
mus Treffneris seekord
17. novembril, abiturien-
tide seast haaras võimalu-
sest kinni üle 100 inimese.
Sobiva elukutse esindaja
sai endale valida iseseisvalt
või vilistlaste pakutud ta-
belist. Treffneriste sai näha
Riigikogus, advokaadibü-
roodes, Tartu Ülikooli klii-
nikumis, ERR hoonetes,
teatrites, restoranides ja
muudes huvitavates paika-
des.

Imre Nõmm ja Karl Erik Hunt
(mõlemad 12.e) räägivad
oma päevast Toomas
Jürgensteini juures
Riigikogus järgnevalt:
„Väga tore oli, kindlasti lähek-
sime uuesti külla. Jürgenstein
andis väga asjaliku ülevaate
sellest, kuidas Riigikogu liik-
me argipäev kulgeb, samuti
tegi meile lossiekskursiooni ja
tutvustas Sotsiaaldemokraa-
tide fraktsiooni töölisi. Meie
jaoks oli kõige üllatavam just
see, kuidas Eestis on võimalik
suurte riigimeestega samas
sööklas või isegi samas lauas
lõunat nautida, mis võib tun-
duda uskumatu suurriigi
elanikele.”

12.c klassi õpilane
räägib oma päevast:
„Mina käisin Tartu Ülikooli
lastekliinikumis laste neuro-
loogi töövarjuks. Väga huvitav
ja uudne kogemus oli, mis
andis selgema pildi arsti
emotsionaalsemast ja raske-
mast poolest. Tutvusime pa-
tsientidega, räägiti epilepsia
ravist, ohtudest ja edasisest
edasielamise võimalustest.
Kahjuks andsime ühele lap-
sele ka epilepsia diagnoosi.
Kõige raskem oli vanematega
suhtlemine. Kokkuvõtteks
sain kindlust oma edaspi-
distes plaanides ja sain teada,
et töö on iga päev erinev.
Kindlasti kõige raskem õppe-
tund oli see, et tegu on väga
emotsionaalse tööga.”

Maara Parhomenko ja
Veera Beljajeva (12.e)
veetsid oma päeva Vane-
muise teatris näitleja Ain
Mäeotsa juures ja räägivad
oma kogemustest
järgnevalt:

„Saime osa eksklusiivsest
«Pähklipureja» proovist,
kuhu kedagi muidu ei luba-
tud. Kuulsime jutte teatri
tagatubadest ja selle varju-
külgedest. Kolasime ringi
Vanemuise pesuruumist kuni
lavalaudade alumiste soppi-
deni. Eriti kustumatu mulje
jättis vanade kostüümide
“surnuaed” ehk ladu.”

Samuti 12.c õpilane
jutustab oma kogemustest:
„Ma käisin Tallinna Tehnika-
ülikooli Tartu kolledžis mul-
labioloogi Mari Ivasku juures.
Vaatasin, kuulasin, määrasin
vihmausse. Mari rääkis oma
projektidest, üldiselt oma
tööst ja võimalustest, mis
selle tööga kaasnevad. Nägin
erinevaid ruume, laboreid,
masinaid. Väga tore päev ja
meeldiv kogemus ning kin-
nitas minu plaane bioloogiat
edasi õppima minna. Väga
hea, et selline võimalus töö-
varjuks minna eksisteerib,
sest see oli väga vajalik.
Läheks teinekordki.”

ANETTE AMA

Töövarjude Imre ja Karl Erikuga
Riigikogu esimehe ruumides

Foto: Instagram
@toomasjyrgenstein



Külmal talvepäeval tuppa
astudes on just üks tassike
teed see, mis uuesti sooju-
se sisse saada aitab. Kuhu
peaks aga teekoti pärast
kasutamist viskama?

Teepakid võivad olla tehtud
erinevatest materjalidest,
kasutatakse nii looduslikke
kui ka sünteetilisi materjale.
Enamasti näeme poodides
tselluloosist või puuvillasest
kangast valmistatud pakikesi
ning teatavasti on tegemist
looduses lagunevate mater-
jalidega, kuid peaaegu näh-
tamatu probleem
peidab end pakik-
ese äärte liimi
koostises. Nimelt
peab liim suutma
teepakki koos hoi-
da ka kõrgematel
temperatuuridel,
mistõttu kasuta-
takse selleks eri-
nevaid plastma-
terjale. Palju kasu-
tatakse näiteks polüamiidi,
mis on üpris vastupidav po-
lümeer temperatuuri-
muutuste suhtes ja sobib
seetõttu hästi teepakki koos
hoidma. Lisaks sellele leidub
tihtipeale plaste ka teepaki
nööris. Ühendkuningriiki-
des tehtud uurimuse põhjal
avastati, et ligi 20% teepakist

ei ole komposteeritav, mis
tähendab, et seda ei tohiks
kindlasti biolagunevate jäät-
mete alla liigitada [1]. Ühest
teepakist võib eralduda
5 8 0 0 - 2 0 4 0 0
mikroplasti osa-
kest (>1 μm),
mida on väikeste
mõõtmete tõttu
keskkonnast pea
võimatu eral-
dada [2]. Seega
teevad need korvamatut
kahju nii ökosüsteemidele
kui ka pakiteed joovate ini-
mese tervisele.

Plastireostuse vähendami-
seks on võetud kasutusele ka
selliseid polümeere, mille
keskkondlik jalajälg peaks
olema väiksem kui naftast
toodetud materjalidel. Neid
nimetatakse bioplastideks
ning nagu ka nimigi ütleb,
toodetakse neid biomassist
(maisist, suhkruroost, suhk-

rupeedist). Üks enim kasuta-
tav bioplast on polüpiimhape
(lühend PLA - polylactic
acid). Kuigi selle tootmine on
üldjuhul tõepoolest sünteeti-

listest plasti-
dest keskkon-
nasõbralikum,
siis taaskasu-
tus- ja lagune-
misprotsessi
kohta sama
öelda ei saa.

Kuna polüpiimhappe la-
gunemisel ei teki keskkon-
nale ohtlikke kemikaale, võib
seda liigitada komposteerita-
vaks materjaliks. Materjali
lagunemine on aga võimalik
vaid eritingimustel, näiteks
õige temperatuuri ja õhuniis-
kusega. Kahjuks puudub
enamikul jäätmekäitluse et-
tevõtetel süsteem, et selliseid
protsesse läbi viia, mistõttu
lõpetab suur osa polüpiim-
happe jäätmetest prügilates
või halvimal juhul looduses.
Kui polüpiimhappest tehtud
jääde looduse hooleks jätta,
on lagunemisperiood võrrel-
dav tavaplastiga, mis laguneb
sõltuvalt koostisosadest 100-
1000 aastat [3]. Seega ei la-
henda polüpiimhape läbi-
mõeldud käitlussüsteemi
puudumisel plastireostust
ning võib seda halvemal ju-
hul isegi juurde tekitada.
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VÄIKESE TEEPAKI SUUR
PROBLEEM
PIIA KÄNGSEP, SARAH MAASIKMETS, INGRID ALLA
(KÕIK VIL! 2021)

KESKKOND

Kui polüpiimhappest
tehtud jääde looduse
hooleks jätta, on
lagunemisperiood
võrreldav ta-

vaplastiga, mis la-
guneb sõltuvalt

Teepakid prügikastis
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KESKKOND

1) Smithers, R. (2010). Most UK teabags not fully biodegradeable, research reveals. The Guardian, 2. juuli.
2) Comment on “Plastic Teabags Release Billions of Microparticles and Nanoparticles into Tea”. (2020). Environ.
Sci. Technol, 54, 14134–14135.
3) Stokes, G. (2017). The Myth of Plant Based Food Packaging -
PLA Plastic From Corn and It’s Darker Side. OceansAsia.
Foto: https://militaryzerowaste.wordpress.com/2015/09/18/composting-in-the-office/

Bioplaste reklaamitakse kui
komposteeritavat plasti, kuid
seda peaks käsitlema rohepe-
suna. Komposteeritavuse lu-
baduse tõttu on bioplaste ha-
katud kasutama loodusli-
kuma alternatiivina teepakki-
de valmistamisel, kuid sellise
tootmise kahju võib teatud
mõttes olla isegi suurem - tar-
bija arvab, et teekott laguneb
ja ta viskab selle südamerahu-
ga komposti hulka.

Kuidas aga soojust siis jät-
kusuutlikumalt sisse saada?
Parim variant oleks muidugi

pakitee ostmata jätmine ja su-
vel endale ise teetaimede
korjamine ja nende kuiva-
tamine, kuid poodidest leiab
ka suure valiku puruteesid,
mis pole eraldi teepakkidesse
jaotatud.

TEGUSA TREFFNERISTI
ENERGIATEE
Et külmal ajal ikka entusiasm
säiliks, kõik teadmised meel-
de jääks ja stress võimust ei
võtaks, jagame siinkohal üht
mõnusat taimeteed. Ei jõud-
nud suvel endale kõike tar-
vilikku varuda? Ära muretse -

ravimtaimi saab ka poest või
apteegist!

Ühe tassitäie jaoks võta üks
teelusikatäis segu.

Saialill tagab hea une

Teekummelist saab korrali-
ku C-vitamiini doosi

Põdrakanep astub tõhusalt
vastu stressile ja peavaludele

Piparmünt hoiab mälu vir-
gana (võid kasutada ka mõnd
Eestis looduslikult kasvavat
mündilist!)

VAENE OLLA ON KALLIS JA
ÕPILASTE MOEST
– OTT MAIDRE
Kaua läheb Teil hommikul
aega, et end valmis seada?
Kümme minutit maksimaal-
selt. Mul on riietuses juba
ette mõeldud süsteem: seitse
kuni kaheksa aastat tagasi
süstematiseerisin ära, mis
materjalist ja mis tooni
riideid endale ostan. Mul on
kümmekond triiksärki, neli
kuni viis pintsakut ja neli eri-
nevat tooni pikemaid pükse.
Niimoodi ei raiska ma raha ja
mul on kindel süsteem, mida
ma kannan. Ma olen mõned
asjad enda jaoks välistanud,
näiteks klassikalised teksa-

püksid. Need hõõ-
ruvadmu sääre ta-
gumise osa lausa
veriseks nagu lii-
vapaber (pikaaja-
lise rahvatantsu
trenni tõttu).
Kui oluline on
Teile, milline Te välja näe-
te?
Ikka on ju! Klassi ees peab
normaalne välja nägema. Ol-
gugi, et mõni päev vahid en-
nast peeglist ja ütled: „Issand
jumal, kuidas õpilased kan-
natavadmind välja. Mavõtan
prillid ära ja siis mina kanna-

tan neid välja.“
Klass on ikkagi
minu lava ja see
nõuab viisakust.
Me muutume
nii mugavaks,
kui meil lastakse
minna, aga õpe-

taja amet ei lase mul kunagi
mugavaks minna. Ma olen
avastanud, et Treffneri
õpilased võivad olla väga jul-
mad. Nad annavad hinnan-
guid väga kergesti. Noored,
kes peaksid olema avatud, on
muutunud kitsarinnalise-
maks. Polariseeritus on

Issand jumal,
kuidas õpilased
kannatavad mind
välja. Ma võtan
prillid ära ja
siis mina kanna-
tan neid välja.

MIIA ISABEL ANIPAI
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TEEMA
suurem ja nad ei saa aru, et
inimese stiil ja olemus ei pea
olema ideaalne kui Insta-
gram’i modeliseeritud ja töö-
deldud foto. Peab oskama
aktsepteerida kõiki enda üm-
ber. Kui näen, et minnakse
õelaks, siis tekib mul tugev
seesmine viha. Ma vihkan,
kui õpilased hakkavad and-
ma hinnanguid lihtsalt sel-
leks, et öelda halvasti.

Õpetaja Pajur pakkus väl-
ja koolivormi. Mis Teie
sellest arvate?
Koolivorm teeks mugava-
maks, aga ühetaolisemaks.
Mina bioloogina ütlen, et
ühetaolisust pole vaja ja iga-
üks peaks saama end eksp-
resseerida, nagu ta tahab.
Bioloogias ongi just erinevus
evolutsiooni alus. Kui me
oleksime ühetaolised, siis
looduslik valik viskaks meid
välja. Mulle meeldib, kui
inimesed on erinevalt riides
ja selle kaudu ka ennast väl-
jendavad. Sa võid ükskõik
mida kanda, peaasi et sa oled
korralik. Minu vanaisa ütles
alati: „Sa võid olla vaene, aga
sa saad alati olla korralik.”
Mulle meeldib, kui õpilased

kasutavad oma riideid enese-
väljenduseks. Eriti meel-
divad õpilased, kes ei püüa
sarnaneda, vaid erineda ja
panevad selle peale
rohkem rõhku, näiteks
Ivan (Ivan Kleštšin, 11.e
klass - toim.). Need

poisid ja tüdrukud, kes on
kõik nagu ühe labidaga löö-
dud, pole minu jaoks alati
eristatavadki. Isiksus on seal
minu silmis kadunud.

Milline trend ei peaks
Hugo Treffneri Gümnaa-
siumisse tagasi tulema?
Ma panen järjest rohkem
tähele, et vanad asjad tulevad
taas moodi. Õpilaste jaoks
on see uus. Teie vaatate ta-
gasi 80-90ndatemoodi. Meie
vaatasime 20ndatel ta-
gasi 70ndate moodi. Ema
nooruspõlv on jälle moes.
Mulle meeldib noorte
seas see, et äge ei ole enam
uus kilejope, mis on kole kui
öö. Enam ei taheta olla fancy
uue asjaga, vaid leitakse mi-
dagi huvitavat vanas ajas.

Aga ehk ongi neil
eneseotsimise aeg?
Praegu ongi testimise aeg.
Noored peavadki testima ja
proovima erinevaid asju.
Inimesed pole geeniused
seepärast, et nad on 10 000
tundi mingile asjale pühen-
dunud. On hoopis ära tões-
tatud, nii kognitiivselt kui ka
neuroloogiliselt, et noored
peavadki proovima ja katse-
tama, et leida oma koht või
rida. Proovi erinevaid asju,
tule oma mugavustsoonist
välja!

Milline on Teie kõige
kallim riideese?
Mu esimene korralik käsitsi
õmmeldud ülikond. See on
nüüdseks kümme aastat
vana ja maksis omal ajal ko-
guni 1500€. Sain ülikoolist
stipendiumi ja otsustasin jul-
malt, et ei lähe reisima ega
osta midagi muud, vaid
muretsen endale selle üli-
konna. Vaene olla on kallis.
Parem osta natuke kallim ja
kvaliteetsem asi – see kestab

kauem. Kui osta oda-
vaid asju, mis kiiresti
kuluvad, peab pidevalt
uutele asjadele raha

kulutama. Summa summaa-
rumina läheb odavamalt riie-
tumine kallimaks.
Kas ütleksite, et
Teil on kindel stiil?
Jah, ma tean väga hästi, mis
mu stiil on. Kuna olen õpeta-
ja, siis on mul kogu aeg
smart-casual sees. Kui ei ole
seljas lipsu ega triiksärki, siis
on viisakam õhuke kampsun.
Ma olen märganud, et noo-
red mehed ei saa aru, et ole-
mas on selline asi nagu alus-
särk, mis ennetaks igasugu-
seid plekke ja kindlaid lõhnu
teatud kohtades.

Sa võid olla vaene,
aga sa saad alati
olla korralik.

Ema nooruspõlv on
jälle moes.

Proovi erinevaid asju,
tule oma mugavus-
tsoonist välja!

Vaene
olla on
kallis.

Ott Maidre
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mu pea on tühi
ja külm
ja vaikne

kõrvulukustavalt vaikne
mida öelda?
mida teha?
mida mõelda?
kuidas teha?

vastuseks on külm ja tühine vaikus

mu peas nagu tiirleks ringi lumetorm,
mis ei lase mõtetel kodust välja tulla
valge müra, elutu ja jahe tuulevilin

oh palun, olen meeleheitel!
laske mul omaenese tundeid tunda!

mu peas on tõlk
ta räägib viipekeeles

mis sai eelmise aasta transkribeerijast,
kes vahet pidamata rahutult karjus?

… ma igatsen teda

sest praegune tunne
on lämmatavam kui uppumine
tahan saada sellest vabaks

kurta isegi ei saa
ainus, mis ma jõuluvanalt tahaks,
on suve soojuses elus olla taas

esimest korda märkasin seda paar nädalat tagasi
oma klassi aknast välja vaadates

valge lumesadu
katmas raagus puid

helesinine taevas taustal
aken peegeldamas tuba
ja siiski ma nägin

kuidas miinuskraadid panid õhu virvendama
samasuguselt nagu kuumakraadid

nagu suvel rannas lõkke kohal
nagu soojust andvas kaminas
nagu küünlaleek mu laual
nagu kõrbete päikesepiste
nagu mu kõrvetav süda

nagu jää katuseäärtel
nagu lumesadu

nagu karmid külmapühad
nagu tuisutorm mu südames

Mis on Sinu
uusaastalubadused?

Peeter Pissarenko, vilistlane

Mis on Sinu suveplaanid?

Pole neid hetkel. Need tulevad hiljem.
Terve jaanuarikuu on selle jaoks mõeldud.

Puhata. Minna Coldplay kontserdile.

Talvine lumetorm
Eliise Kolsar

Külm on kuum
Eliise Kolsar

Mis on Sinu
uusaastalubadused?

Helena Laving, vilistlane

Mis on Sinu suveplaanid?

Pole.

Palju kambat mängida ja
Hansapäevadel käia.




